
کننــده، نظارت کننــده و دســتگاه  فضایــی، هماهنــگ 
راهبر این برنامه است.

اشــاره کردیــد که پایــان برنامــه ده ســاله صنعت   
کــه  آیــا ایــن برنامــه مــدون  فضایــی ســال ۱۴۱۰ اســت. 
آقــای رئیس جمهــور شــهیدمان هــم توشــیح کردنــد، 
به گونه ای هســت که بسترســازی کند و زمینــه ای برای 
ادامه راه توسط دولت های بعدی باشد یا دچار ضعف 

و خلل می شود؟
راهبــردی  برنامه هــای  نکتــه اصلــی همیــن اســت. در 
درازمــدت نیاز اســت کــه مثل یــک دوی امــدادی که از 
یــک فــرد به فــرد دیگــر منتقــل می شــود، انتقــال انجام 
شــود و تمــام دولت هــا بــه اجــرای ایــن برنامــه پایبنــد 
. برنامه  باشند. مثل برنامه های پنج ساله توسعه کشور
پنج ســاله توسعه کشــور در یک دولت انجام نمی شود. 
برنامــه ده ســاله فضایی کشــور هــم همین طور اســت. 
حوزه های فضایی و راهبردی و به ویژه حوزه هایی که با 
تکنولوژی های بالا ســر و کار دارنــد؛ در درازمدت جواب 
می دهند. این طور نیست که مثلاً یک پروژه ماهواره ای 
از یک دولت شروع شود و در دولت بعد به اتمام برسد. 
این نوع پروژه ها معمولاً دو ساله، سه ساله، چهار ساله 
هســتند و ضرورت دارد که هر دولتی که مشــغول به کار 
می شــود، برنامــه قبــل را بــا جدیــت دنبال کنــد. عناصر 
تشکیل دهنده و در واقع مجری آن برنامه باید این نگاه 
را داشــته باشــند که این برنامه باید مستقل از دولت ها 
گــر دولتی بخواهد سســتی به  پیگیــری شــود. طبیعتــاً ا
خــرج بدهد یا اولویتــش را عوض کند و یــا تغییر بدهد، 
پــروژه دچــار خدشــه و مشــکل می شــود و طبیعتــاً بــه 

اهداف بلندمدت مد نظرمان نمی رسیم.
گــر  ا و  اســت  راهبــردی  حــوزه  یــک  فضایــی  حــوزه 
دولتی که مسئولیتی را به عهده می گیرد، در این حوزه 
کوتاهی کند، بعداً جبران عقب افتادگی ممکن نیست.
کــم کاری در  کار یــا  بــه عبارتــی شــش مــاه تأخیــر در 
این حوزه ممکن اســت ما را شش سال عقب بیندازد. 
کــردن دوباره متخصصین و نخبه ها و هماهنگ  جمع 

کردن تمام دستگاه ها زمان می برد.
و هر قدر موضوع با تکنولوژی بالاتری سر و کار داشته 
باشد، این قضیه مصداق بیشتری دارد، به دلیل اینکه 
در حوزه هایــی که پیچیدگــی فناوری دارنــد افراد نخبه 

هســتند که کار را جلــو می برند. صنعت فضایی صنعتی 
گر نتوانند در  تحریمی اســت. نخبگان صنعت فضایــی ا
ظــرف ســه چهار ماه و در مدت کوتاهــی کاری را که لازم 
است پیش ببرند، باید آن حوزه را ترک کنند و صدمه ای 
که وارد می شود صدمه چندین و چند ساله خواهد بود. 
بــه هر حال این اتفــاق در دولت آقای رئیســی به خوبی 
شــکل گرفــت و این همدلی به وجود آمــد. ما دیدیم که 
پروژه های متعددی در صنعت فضایی در همین دولت 
تعریف شدند و به نتیجه رسیدند. پروژه های متعددی 
کــه از دولت های قبل باقی مانــده بودند، در این دولت 
به اتمام رسیدند و حتی پرتاب شدند و ماهواره در مدار 
قرار گرفت، ماهواره پارس1در ســال گذشــته پرتاب شد. 
ماهــواره طلوع 3، ماهواره ناهیــد 2 آماده پرتابند و طی 
چند ماه آینده پرتاب می شوند و در مدار قرار می گیرند.

در ســه ســال پیــش وضعیــت صنعــت فضایــی   
کشــور مطلوب نبود و ۱۱ ســال بود که شورایی تشکیل 
نشــده بود و انســجام لازم هــم بین دســتگاه ها وجود 

نداشت.
انگیزه و انرژی هم نبود.

انرژی خیلی مهم اســت. شــهید آیت الله رئیســی   
آمدنــد و به عنوان رئیس جمهور در این شــورا شــرکت 
و از صنعــت فضایــی بازدیــد کردند. ایشــان چــه کردند 
کشــور  آن امیــد و انــرژی بــه حــوزه فضایــی  کــه دوبــاره 

برگشت؟
به عنــوان  رئیس جمهــور  پیگیری هــای  و  حمایت هــا 
، طبیعتاً  کشــور و آقای وزیــر عالی تریــن مقام اجرایی 
در پیشــرفت صنعــت فضایــی اثرگذار اســت. ما طبق 
مــاه  ســه  هــر  داریــم  کــه  دســتورالعملی  و  پروتــکل 
گــزارش وضعیــت شــورای عالی فضائــی را به  یــک بــار 
کامــلاً مــدون و دقیق بــه دفتــر رئیس جمهور  صــورت 
آقــای  شــخص  و  ایشــان  دفتــر  از  و  می کردیــم  ارائــه 
رئیس جمهــور بازخــورد می گرفتیم. ایــن یعنی برنامه 
کشــور در حــال پیگیــری بــود و مــا موظــف  فضایــی 
بــا  کنیــم.  تکمیــل  را  پــروژه  مقــرر  موعــد  در  بودیــم 
گزارش  تشــکیل جلســه شــورا و هــر ســه مــاه یک بــار 
دادن، وقتــی پــروژه عقــب می افتاد، علــت را خدمت 
ایشــان ارائــه می کردیــم و بازخــورد می گرفتیــم. دفتــر 

ایشان و خودشــان در سخنرانی های شــان، پیگیری 
کــه حوزه  کــه معنــی و مفهومــش ایــن بود  می کردنــد 
فضایــی مــورد نظــر ویــژه رئیس جمهور اســت. بدین 
ترتیــب تمــام همّ و غمّ ما مصروف اجرای آن پروژه ها 
و برداشــتن موانع می شد. در بسیاری از موارد وقتی 
گزارشــی را خدمــت رئیس جمهــور ارســال می کردیــم، 
نکتــه  آن  روی  ســخنرانی ها  در  بعــد  هفتــه  ســه  دو 

کیــد می کردند و تذکر می دادند. تأ

و آن تذکر باعث می شــد که دستگاه های همکار   
فعال شوند.

آن تذکــر باعــث می شــد که آن دســتگاه متوجه بشــود 
کــه بایــد با ســرعت بیشــتری کار را جلــو ببرد و بــرای ما 
هــم انگیــزه ایجاد می شــد که بــه هر حال توســط خود 

رئیس جمهور رصد می شویم.

یعنــی    داشــت؟  خواهــد  ادامــه  مســیر  ایــن  آیــا 
را  بــالا  جایــگاه  آن   ۱۴۱۰ ســال  در  کــه  باشــیم  امیــدوار 

خواهیم داشت؟
کید کنم که پیگیری ها  ان شــاءالله. به هر حال باز هم تأ
و حمایت هــای رئیس جمهــور و اعتمــاد وزیــر محتــرم 
ارتباطــات نقش مؤثر و جدی در این برنامه ها داشــت. 
متخصصین صنعت فضایی وقتی این اعتماد و حمایت 
را می دیدنــد بــا انــرژی مضاعفــی کار می کردنــد. طبیعتاً 
شرط تداوم این پیشرفت ها هم تداوم آن رویکرد است. 
گر آن رویکرد حمایتی پیگیری و اعتماد به متخصصین  ا
صنعت فضایی در دولت بعد ادامه داشته باشد، حتما 

این اتفاق بزرگ به فضل الهی رقم خواهد خورد.

این حوزه کمتر برای مردم تشــریح شــده اســت.   
به چند دســتاورد مهم در این حوزه مثل پایگاه چابهار 

اشاره کنید.
یکی از اتفاقات بسیار ماندگار پرتاب ماهواره خیام بود 
که دچار چالش بود و محدودیت ها و موانعی برای این 
اتفاق بزرگ وجود داشــتند که بــا پیگیری های مرحوم 
و  امیرعبداللهیــان  امورخارجــه  محتــرم  وزیــر  شــهید 
پیگیری های وزارت ارتباطات و شــخص رئیس جمهور 
ایــن ماهــواره در ســال 1401 توســط ماهواره بــر ســایوز 

گرفت. پرتاب شد و در مدار قرار 

ما طبق پروتکل و 
دستورالعملی که داریم 

هر سه ماه یک بار گزارش 
وضعیت شورای عالی 

فضائی را به صورت 
کاملاً مدون و دقیق 

به دفتر رئیس جمهور 
ارائه می کردیم و از دفتر 

ایشان و شخص آقای 
رئیس جمهور بازخورد 
می گرفتیم. این یعنی 

برنامه فضایی کشور در 
حال پیگیری بود و ما 

موظف بودیم در موعد 
مقرر پروژه را تکمیل 

کنیم. با تشکیل جلسه 
شورا و هر سه ماه یک 
بار گزارش دادن، وقتی 

پروژه عقب می افتاد، 
علت را خدمت ایشان 

ارائه می کردیم و بازخورد 
می گرفتیم
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ویژه نامه چهلمین روز 
عروج شهدای خدمت


